
 همایش سالروز تاسیس مرکز وکلا
 و پاسداشت حقوق عامه برگزار شد

همایش سالروز تأسیس مرکز وکلا و روز پاسداشت حقوق 
عامه عصر چهارشنبه ۲۰ فروردین در مرکز همایش های 
حسن  مراسم  این  ابتدای  در  شد.  برگزار  صداوسیما 
عبدلیان پور رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضائیه بیان کرد: در بحث حقوق عامه و حوزه 
وکالت سال ها آرزو این بود که وکلا به صورت تخصصی فعالیت 
کنند و این آرزو برآورده شد و وکلای ما در خصوص مباحث 
تخصصی فعال هستند. در بحث آموزش نیز ما توانستیم 
با حضور در جامعه کارهای بسیار بزرگی به صورت گسترده 
در سراسر کشور انجام دهیم. عبدلیان پور بیان کرد: بحث 
آموزش های عمومی موضوعی است که به آن پرداخته نشده 
بود و مجموعه ما در سال های اخیر با آموزش های تخصصی 
عمومی حقوقی برای همه مردم کشور با روش های نوین این 
موضوع را دنبال کردند. رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی 
و مشاوران خانواده قوه قضائیه گفت: دادگاه شبیه سازی 
کردیم و این موضوع بسیار جذاب  کورت برگزار  یا موت 
که مربوط به این دادگاه های شبیه سازی  گزارشی  بود، 
ارائه شد به عنوان پربازدیدترین ها اعلام شده بود. ما سه 
الی چهار سریال در دست ساخت داریم. با سیمافیلم در 
راستای استفاده از وکیل و آموزش های حقوقی همکاری 
داریم که این آموزش ها به زودی پخش خواهند شد. وی 
ادامه داد: جشنواره رسانه و حقوق عامه را داشتیم، اهالی 
رسانه کارهایی که مربوط به حقوق عامه بود را ارائه کردند 
و باید گفت کارهای بسیار خوبی در این خصوص ارسال 
شد. ان شاءا... که بتوانیم در این حوزه کاری رضایت همه 
را کسب کنیم. در ادامه رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات 
قوه قضائیه اظهار کرد: امروز شما حقوقدانان توانسته اید 
جایگاه حقوقی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران را در 
عرصه بین المللی ارتقاء دهید و این موضوع قابل تحسین 
است. حجت الاسلام عبداللهی گفت: جامعه حقوقی ما 
باید به دنبال تمدن سازی حقوقی باشد. وی ضمن تقدیر 
از ارائه خدمات رایگان اعضای مرکز وکلا کارشناسان رسمی 
و مشاوران خانواده قوه قضائیه به مردم در اقصی  نقاط 
کشور به ویژه ۸۴ هزار مسجد در ایران اسلامی، تصریح 
: استماع صبورانه کلام مردم و ارائه راهنمایی و مشاوره  کرر
صحیح به آنها که امروز توسط شما وکلا، کارشناسان رسمی 
و مشاوران خانواده قوه قضائیه در سطح مساجد کشور ارائه 
می شود، باقیات الصالحات مرکز وکلا است؛ نوکری کردن 
برای مردم افتخاری  است که ما به ازا ندارد. رئیس مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قصائیه گفت: تسهیل دسترسی 
مردم به مشاوره های قضائی با راه اندازی سامانه ۱۲۹، عامه 
فهم کردن مفاهیم و واژه های حقوقی و حقوق را به درون 
زندگی مردم بردن، از جمله اقدامات قابل تحسین مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه محسوب 
می شود. وی افزود: تخصصی کردن امور در مرکز وکلا برکات 
بسیار زیادی به همراه دارد؛ شما می توانید در زمینه تحقق 
شعار سال )سرمایه گذاری برای تولید( نقش برجسته ای ایفا 
کنید؛ همچنین شما می توانید در زمینه مسائل مرتبط با 
ناترازی های انرژی و فرهنگ سازی چگونگی بهره برداری 
صحیح مردم از امکانات جامعه، نقش بی مثالی را ایفا 
که تحت تاثیر  کنیم  کنید. وی با بیان اینکه باید مراقبت 
جوسازی ها و غوغاسالاری های دشمنان و معاندین قرار 
نگیریم، گفت: وکلا کارشناسان و حقوقدانان باید با اقدامات 
خود، باورمندی مردم به نظام مقدس جمهوری اسلامی را 

تحکیم کنند و ارتقاء دهند.
  جامعه و نهاد وکالت 

 در ادامه این مراسم وزیر دادگستری طی سخنانی اظهار 
کرد: ما کارگروه ارتقاء نهاد وکالت را در وزارت دادگستری 
تشکیل داده ایم و در این کارگروه هم اعضای کانون وکلا و 
هم اعضای مرکز وکلا حضور دارند؛ نباید میان این دو نهاد 
هیچگونه اختلاف نظری وجود داشته باشد و ما به دنبال 
ایجاد وفاق هستیم. امین حسین رحیمی گفت: ما برای 
وکلا  شأن والایی قائلیم و با قاطعیت می توان بگویم در هیچ 
دوره ای مانند امروز شاهد ارتقاء جایگاه نهاد وکالت در 
کرات  جامعه نبوده ایم. وی در ادامه با اشاره به موضوع مذا
کرات  غیرمستقیم میان ایران و آمریکا گفت: موضوع این مذا
صرفا هسته ای و رفع تحریم است و موضوع دیگری در کار 
نخواهد بود. وزیر دادگستری خاطرنشان کرد: دولت با تمام 
توان پیگیر حل مشکلات است و من به عنوان یک عضوی از 
دولت این موضوع را بیان می دارم که شرمنده مردم هستیم 
و تمام تلاش خود را می کنیم تا گرفتاری ها کاسته شود در 
کمیسیون حقوقی و قضائی  پایان این مراسم نیز رئیس 
مجلس طی سخنانی، ضمن گرامیداشت سالروز تاسیس 
این مرکز اظهارکرد: بر خود لازم می دانم که از ابتکارات 
مرکز وکلا در حوزه  بین الملل و همچنین ارائه خدمات 
گسترده  معاضدت قضائی به مردم قدردانی کنم. سرگزی 
گام ها و اقدامات مثبتی در راستای  افزود: امروز شاهد 
ارتقاء جایگاه نهاد وکالت در جامعه هستیم. وی درمورد 
فعالیت های مشترک با مرکز وکلا طی ماه های اخیر بیان 
داشت: ما طی ایام اخیر از نزدیک شاهد کارها و خدمات 
موثر مرکز هستیم و این زحمات ناشی از مدیریت خالصانه 
و هوشمندانه دکتر عبدلیان پور است و جا دارد به ایشان 
و همکارانشان یک خداقوت بگویم. ما در مجلس آماده 
دریافت پیشنهادات جامعه حقوقی و وکلای کشور در زمینه 
برطرف  کردن دغدغه های این قشر عزیز همچون مسائل 
بیمه و بازنشستگی هستیم.  گفتنی است در انتهای این 
همایش از خانواده شهدای هسته ای و برگزیدگان جشنواره 

حقوق عامه و رسانه تقدیر شد.

 آرمان ملی- حمید شجاعی: چهارشنبه گذشته بود که 
رئیس جمهور در روز ملی فناوری هسته ای خبر مهمی را 
مبنی بر موافقت رهبر انقلاب با سرمایه گذاری آمریکایی ها 
در ایران مطرح کرد که بازتاب رسانه ای بسیاری هم پیدا کرد. 
مسعود پزشکیان گفت: من هر هفته بار ها و بار ها خدمت 
مقام معظم رهبری هستم؛ ایشان با سرمایه گذار آمریکایی 
کشور هیچ گونه مخالفتی ندارند، سرمایه گذار بیاید و  در 
سرمایه گذاری کند. اتفاقا این مساله ای است که دقیقا در 
ح بود و  زمان انعقاد برجام در دولت حسن روحانی هم مطر
کید داشتند که  بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران بر آن تا
ورود شرکت ها و سرمایه گذاران آمریکایی می تواند تضمینی 
برای اجرای موفق برجام باشد. اما به قرائت تحلیلگران و 
صاحبنظران امر در همان زمان نیز صرفا اروپایی ها از منافع 
این توافق با ایران بهره بردند و آمریکایی ها پشت در ماندند. 
چه اینکه برخی تحلیلگران و کارشناسان یکی از علل خروج 
آمریکا از برجام را نیز همین عدم دسترسی به سرمایه گذاری 
در ایران عنوان کردند. چه اینکه اخیرا علی ماجدی سفیر 
سابق ایران در آلمان در این خصوص گفت: »آن زمان آنچه 
که آمریکایی ها می گفتند این بود که چه دلیلی دارد با برجام 
کشور های دیگر با ایران تجارت داشته باشند، اما آمریکا 
؟ وی علت عدم مجوز سرمایه گذاران آمریکایی در ایران  خیر
اینگونه روایت کرده که »از قرار معلوم به این دلیل بوده که 
خودروسازان آمریکایی و دیگر تجار این کشور می خواستند به 
ایران بیایند، اما به آنها اجازه ورود داده نشده بود. در چنین 
شرایطی برخی معتقدند که با توجه به تجربه برجام باید در 
ج داده  کره با آمریکایی ها دقت بیشتری به خر خصوص مذا
کرات مسقط هر چند گفت وگوهایی ابتدایی و به  شود. مذا
قول سخنگویی وزارت خارجه آزمونی برای سنجش جدیت 
و نیت آمریکایی ها محسوب می شود، اما واقیت امر بر آن 
کرات ابتدایی نیز می توان فهمید که  است که از همین مذا
کرات به آمریکایی ها خوشبین بود یا اینکه  آیا می توان به مذا
گاندای  کره با ایران صرفا یک نمایش و پروپا صحبت آنها از مذا
رسانه ای است. از طرف دیگر امر واقع این است که شرایط 
اقتصادی کشورمان چندان به سامان نیست و جامعه در 
وضعیت بغرنج اقتصادی و معیشتی قرار دارد. از طرف دیگر 
افزایش لجام گسیخته قیمت ارز، سکه و طلا نیز در این شرایط 
اقتصادی مزید بر علت شده است. هر چند که صرفا خبر 
کره غیر مستقیم ایران و آمریکا در عمان کافی بود تا شاهد  مذا
، سکه و طلا باشیم. حال نکته اینجا است که  ریزش قیمت ارز
کره ایران و آمریکا چه تاثیراتی را در اقتصاد کشور خواهد  مذا
که طرفین بر نقاط  گذاشت؟ آنچه مسلم است هر اندازه 
کره ای بیشتر فراهم  مشترکی برسند و فضا برای جلسات مذا
شود می توان به نوعی توافق امیدوار بود که تبعا خواسته طرف 
ایرانی یعنی رفع تحریم ها را در میان مدت تا بلندمدت را مرتفع 
گر توافقی صورت گیرد و در این صورت  خواهد کرد. هر چند که ا
دید طرف آمریکایی تا چه حدی در این خصوص جدیت دارد 
باید دید که چه نوع مواجهه ای در نظر گرفته خواهد شد و 
آنطور که پزشکیان گفته شاهد سرمایه گذاری آمریکایی ها 
در کشور خواهیم بود یا شرایط به نحو دیگری پیش رفته و 
رقم خواهد خورد. آنچه که مسلم است همین نفس شروع 
کرات پالس مثبتی است که ادامه آن می تواند تاثیرات  مذا

مثبتی بر اقتصاد کشور داشته باشد.
  بهبود شرایط اقتصادی 

کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص تاثیرات   یک 
کره ایران و آمریکا بر شرایط اقتصادی کشور اظهار داشت:  مذا
کرات  این مساله نیازمند این مهم است که ابتدا این مذا
انجام شود و سپس چگونگی آن مورد بحث و بررسی قرار گیرد. 

کره ایران و آمریکا می تواند انواع و جهات مختلف به خود  مذا
بگیرد. از این بحث که توافقی صورت نگیرد یا طرفین راضی یا 
کره را ترک کنند. آلبرت بغازیان به »آرمان ملی«  ناراضی مذا
گفت: اینگونه می توان گفت که به هر حال تغییر جهت رابطه 
ایران و آمریکا در مورد مساله هسته ای به سمت بهبود، به 
کرات مشکلات  اقتصاد ایران کمک می کند و هرگونه توقف مذا
را تشدید می کند. مهم این است که طرفین به سمت گفت وگو 
کره رفته اند طبیعتا شرایط از این سخت تر نخواهد  و مذا
کره  ح این موضوع که قرار است امروز مذا شد. وی افزود: طر
صورت گیرد اولین اثر خود را در بازار ارز و متغیر کلانی به نام 
نرخ ارز نشان داد که بازار طلا و کالاهایی که طبق آن می تواند 
گر  فروش برود مثل موبایل و... را تحت تاثیر قرار داد. ولی ا
کره در کوتاه مدت مثلا روی مسکن  بخواهیم بگوییم خبر مذا
خ تورم اثر بگذارد فعلا طی دو سه روز امکان پذیر نیست  یا نر
خ پایین  گر این وضعیت با همین نر ولی نشان می دهد که ا
خ های بالاست. این  کند باز بهتر از نر ارز هم ادامه پیدا 
کرات به سلسله  استاد دانشگاه تصریح کرد: هر چه این مذا
نشست های دیگر موکول یا منتهی شود شرایط بهتری را فراهم 
خ ارز خواهد بود و  خواهد آورد. لذا اولین جا اصابتش بر نر
ماندگاری آن می تواند روی بازارهای دیگر اثر خود را بگذارد یا 
فعلا انتظارت تورمی را متوقف کند. فعلا باید بگویم که توافق؛ 
کره یا هر نوع دیدار شروعی برای بهبود وخامت تحریم ها  مذا

و محدودیت های کشور است.
  سناریوهای مختلف 

 یک نماینده ادوار مجلس در خصوص تاثیرات اقتصادی 
کره ایران و آمریکا بیان کرد: بحث رفع تحریم اینگونه  مذا
نیست که یک سیم خاردار راجمع کنید یا مانعی را بردارید 
بلکه فرایندها و زمان هایی دارد که ما الان هزار و خورده ای 
تحریم داریم و برداشتن این ها زمان می برد و امکان دارد شوکی 
وارد کند و در خوش بینانه ترین حالت دلار مقداری پایین 
بیاید اما در صورت توافق هم چیز بیشتری اتفاق نمی افتد. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی گفت: فکر کنیم اصلا به توافق 
صددرصدی با آمریکا برسیم چنانکه همه بتوانند نفت ما 
را بخرند، به ما دلار بدهند و ما بتوانیم دلار وارد کشور کنیم 
چقدر زمان می برد؟ چقدر در این کشور مشکلات به وجود 
آمده؟ چقدر در این کشور در زیرساخت ها، در قوانین، در 

پالایشگاه ها، در پتروشیمی ها، در جاده ها، ساخت اتوبان ها 
مشکلات داریم؟ وی افزود: من نمی دانم چرا مردم فکر 
می کنند شنبه همه چیز حل شده و گل و بلبل می شود. در 
حالی که از اول نباید در شرایط تحریم قرار می گرفتیم. تحریم 
۱۰۰ سال ما را عقب انداخت. آنهایی که گفتند تحریم کاغذپاره 
است باید دادگاهی شوند. الان در خوش بینانه ترین حالت 
پیش بینی این است که قیمت دلار در سال ۱۴۰۴ روی قیمت 
۹6 تا ۱۲۰ هزار تومان است. عضو سابق کمیسیون برنامه و 
کرات بدبینم چون  کرد: من به مذا بودجه مجلس اظهار 
ترامپ صادق نیست و رفتار رسانه ای می کند و افکارعمومی را 
کره کنم ایران زیر  با خودش همراه می کند که من خواستم مذا
میز زد. دغدغه من این است که ما برای سناریوهای مختلف 
خوش بینانه، بدبینانه، کوتاه مدت میان مدت، بلند مدت 
برنامه نداریم. جعفرزاده تصریح کرد: الان ترکیه، عربستان، 
کره ایران با آمریکا  امارات، کویت، قطر خوش ندارند که مذا
به نتیجه برسد چون ضرر می کنند. عضو شورای مرکزی حزب 
کید کرد: مدیران ما باید عاقلانه رفتار کنند  اعتدال و توسعه تا
کرات  و رفتارهای احساسی نداشته باشند. از طرفی این مذا
یک سخنگو در کشور دارد یا ندارد؟ افراد مختلف چکاره 
هستند که همه در این خصوص اظهارنظر می کنند؟ مقداری 
کت باشند و روزه سکوت بگیرند. کشور رهبری دارد که  سا
فصل الخطاب است. یک دولت و وزارت امور خارجه دارد و آنها 
خود بهتر می دانند چه بگویند. شورای عالی امنیت ملی باید با 
افرادی که مسئولیتی ندارند و اظهارنظر می کنند برخورد کند. 
این فعال سیاسی در خصوص سخنان اخیر رئیس جمهور که 
رهبری با سرمایه گذاری آمریکایی ها در ایران مخالفتی ندارد، 
تصریح کرد: وقتی برجام به هم خورد ترامپ گفت من توافق 
کردم ولی سودش را فرانسه و انگلیس و اتحادیه اروپا بردند و 
هیچیک از نمایندگی های من حق ندارند به ایران بروند. حتی 
ما قراردادهایی با »شل« را هم، به هم زدیم این همان چیزی 
کرات خوشبین نیستم. حالا ما یک  است که من نسبت به مذا
پالسی به طرف مقابل دادیم که شما دغدغه ای نداشته باشید 
گر به توافق برسید می توانید در ایران سرمایه گذاری کنید.  و ا
البته یکی از دلایلی که در برجام آمریکا زیرمیز زد این بود که به 
کره می کنیم توافق هم می کنیم اما تو  آمریکا گفتیم ما با تو مذا

حق نداری در ایران سرمایه گذاری کنی.
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ذره بین

کارشناسان در گفت وگو با »آرمان ملی« بررسی کردند

کره یا توافق احتمالی بر اقتصاد ایران  تاثیرات مذا

کرات ایران و آمریکا به سرخط  آرمان ملی: دور جدید مذا
خبر های رسانه های داخلی و خارجی تبدیل شده است. در 
این بین برخی، تجربه های گذشته را مرور می کنند و برخی 
زبان به بازگویی روایت هایی شنیده  نشده از سال های اخیر 
«، معاون  گشوده اند. در آخرین این روایت ها، »محمد مخبر
گفته های تلاش دولت سیزدهم برای  اول دولت سیزدهم از نا

توافق با آمریکا پرده برداشته است.
   یک تصمیم و دو مانع

، دستیار   ظهر چهارشنبه ۲۰ فروردین ماه، محمد مخبر
مقام معظم رهبری با اشاره به »تناقض ماهوی در مسائل 
کره نیست و شهید  که مخالف مذا بین المللی« اظهارکرد 
کره گذاشت. مخبر در این  رئیسی بیشترین وقت را برای مذا
باره گفت: »در شهریور ۱۴۰۱، ما دو بار تا مرحله امضای توافق 
پیش رفتیم؛ پیش از شهادت شهید رئیسی هم به این نقطه 
رسیدیم، اما اسرائیلی ها نگذاشتند توافق شود. ما هیچ وقت 
کره نبودیم، اما نگاه به بیرون نداشتیم«. روایت  مخالف مذا
محمد مخبر شاید حائز دو نکته قابل توجه باشد که می توان 
بدان پرداخت. نکته اول، تلاش دولت سیزدهم برای امضای 
یک توافق با آمریکایی هاست. پدیده ای که شاید در زمان 
خود، با توجه به پایگاه رأی ابراهیم رئیسی و پیشگیری از 
نارضایتی بدنه  حامی دولت، تا حدود زیادی مسکوت ماند و 
کرات بین ایران و  زیاد رسانه ای نشد. البته با از سرگیری مذا
، برخی رسانه های غیرهمسو با  ایالات متحده در هفته اخیر
دولت از جمله روزنامه کیهان، به اصطلاح روغن ریخته را نذر 
امامزاده کرده و نوشته اند که گفت وگوی غیرمستقیم بین 
ایران و آمریکا »مسبوق به سابقه« بوده و در دولت سیزدهم 
نیز جریان داشته است. با این وجود نگاهی به اظهارات 
مقامات دولت وقت و همچنین نامزد های انتخابات اخیر 

که خود را ادامه  دهنده راه دولت سیزدهم معرفی می کردند، 
نشان می دهد که این جناح به حل مسائل از طریق رفع 

تحریم ها چندان قائل نیست.
   کارشکنی تندروها

کارشکنی های   نکته دوم و نکته مهم تر اما، اشاره به 
است.  غرب  و  ایران  مجدد  توافق  مسیر  در  اسرائیل 
مانع تراشی های اسرائیل در مسیر تحقق توافق ایران با آمریکا 
مساله تازه ای نیست و تلاش رژیم اسرائیل برای امنیتی سازی 
پرونده ایران در مجامع بین المللی و جلوگیری از هرگونه گام 
، مدت هاست که به طور  روبه جلو در سیاست خارجی کشور
ح می شود. با این حال، طبق خبر های موثقی که  علنی مطر
« رسیده، کارشکنی و مانع تراشی های گروه تندرو در  به »فراز
داخل کشور نیز عامل مهمی در نافرجام ماندن احیای برجام 
کره کننده  ، آنچه باعث شد تیم مذا بوده است. به عبارت دیگر
کام  ایران دو بار تا پای امضای توافق با آمریکا پیش رفته و نا
کره کننده ارشد ایران  از پای میز به کشور بازگردد، تهدید مذا
توسط گروهی تندرو در داخل کشور بوده است. شنیده ها 
کرات ایران و آمریکا به سرپرستی »علی  کی است که مذا حا
باقری« چندین بار تا پای امضا و نهایی شدن توافق پیش 
کره کننده، علی باقری  رفته بود. در آخرین تلاش تیمِ وقت مذا
با تماس هایی تهدید آمیز از سوی یک گروه تندرو و افراطی 
در ایران مواجه می شود. در این تماس، باقری به »خروج 
از دایره انقلاب« و تحمیل هزینه های سیاسی و رسانه ای 
تهدید می شود. این پیغام تهدیدآمیز در حالی مخابره شده 
کره کننده ایران با چراغ سبز و توصیه مقامات عالی  که تیم مذا
کرات غیرمستقیم حاضر شده بود.  همزمان با  کشور در مذا
کره دولت سیزدهم با مقامات غربی،  پررنگ ترشدن زمزمه مذا
نمایندگان گروه های تندرو در نهادهای مختلف نیز فشارهای 

کره کننده وارد می کردند. برای نمونه،  مضاعفی را به تیم مذا
»محمد نبویان«، نماینده تهران در مجلس یکی از چهره های 
تیم  که علیه  پایداری است  به جبهه  نزدیک  ضدبرجام 
کره کننده دولت سیزدهم و به طور مشخص، علیه علی  مذا
گرفتن اختلاف علی  باقری فعال بود. برخی رسانه ها نیز از بالا
باقری و سعید جلیلی در بحبوبه رایزنی ها بین ایران و آمریکا 
خبر داده بودند. همه این مخالفت ها در حالی بود که دولت 
کرات  ابراهیم رئیسی، اختیارات کامل را برای پیشبرد مذا
کرده بود و طبق آخرین روایت محمد  هسته ای دریافت 
، »بیشترین وقت را برای توافق با آمریکا گذاشته بود«.  مخبر
با این حال، اما کارشکنی گروه تندرو، همه چیز را برای دولت 
ابراهیم رئیسی ناتمام گذاشت. گروهی که در سال های اخیر 
به مخالفت هرگونه گفت وگو با غرب شناخته شده و اساسا 
کره  موجودیت سیاسی اش را در کشور مدیون ستیز با مذا
کره است. گروهی که با هر بار پررنگ ترشدن  و طرفداران مذا
از  ایران با قدرت های غربی و برون رفت  احتمال توافق 
ابَربحران تحریم، از هیچ تلاشی برای کارشکنی دریغ نکرده 
و نخواهد کرد. در حالی که هزینه این مانع تراشی ها، درست 
خ ارز و  مثل گذشته که چیزی جز افزایش افسارگسیخته نر
تروم در کشور نبود، تنها به مردم ایران تحمیل شده و در 
عوض، منافع سیاسی و جناحی گروه های تندرو در کشور را 
تامین می کند. عبدالرضا داوری فعال سیاسی و رسانه ای در 
ایکس نوشت: » ۱-دکتر محمد مخبر: در دولت شهید رئیسی  
دوبار تا امضای توافق پیش رفتیم اما »اسرائیل« نگذاشت. 
۲- محمد حسین رنجبران مشاور وزیر خارجه در  زمان 
کرات به نقطه نهایی رسید اما  شهید امیر عبداللهیان: مذا
سعید جلیلی نگذاشت توافق شود. سعید جلیلی کدام پازل 

را تکمیل می کند؟« 

کرات دولت سیزدهم با آمریکا گفته هایی از پشت پرده مذا نا

 رئیسی می خواست توافق کند، اسرائیل و... نگذاشت!
      عبدالرضا داوری: سعید جلیلی کدام پازل را تکمیل می کند؟

کره ایران و آمریکا کلام به مذا نگاه صادق زیبا
کرات    بعید است مذا

به نتیجه نرسد
 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
کره ایران و آمریکا اظهار  تحرکات مخالفان مذا
داشت: ما در کشور یک جریان ضدآمریکایی 
داریم. آمریکاستیزی بعد از ۲۲ بهمن ۵۷ به 
گفتمان اصلی تبدیل شد. اما ظرف ۴6 سال 
گذشته به تدریج بخشی از اقشار و لایه های 
تحصیل کرده جامعه از آن فاصله گرفته اند. به 
اما  گفت:  کلام  زیبا نوشته خبرآنلاین صادق 
یک گروه و جریانی همچنان به آمریکاستیزی 
که به میان می آید، آن  وفادار است، سوالی 
است که انگیزه این گروه چیست؟ آیا این گروه 
چه در مجلس و چه در جاهای دیگر واقعا به 
آمریکاستیزی اعتقاد دارند یا این که اسباب و 
ابزاری است برای رسیدن به قدرت؟ به بیان 
گر آمریکاستیزی نباشد، تندروها چگونه  ساده تر، ا
می خواهند به قدرت متصل بماند؟ وی افزود: 
متاسفانه ما دستگاه حقیقت یاب و حقیقت سنج 
نداریم که به افراد وصل کنیم و ببینیم که آیا 
این افراد وقتی »مرگ بر آمریکا« می گویند، مثل 
دهه 6۰ یا ۷۰ واقعا به آن باور دارند یا آن که برای 
آن ها فقط یک ابزار است. مثل تحریم هاست که 
عده ای از آن نفع می برند و در نتیجه با دورزدن 
تحریم ها منافعی عاید آن ها می شود. بنابراین 
به واسطه منافع خودشان است که این موضوع 
را دنبال می کنند. این استاد دانشگاه بیان کرد: 
اتفاقا من روز چهارشنبه به نطق های پیش از 
دستور نمایندگان گوش می کردم، خیلی از آن ها 
کره  که نکند یک  وقت با آمریکا مذا می گویند 
کنیم و اهداف و آرمان های انقلاب را قربانی 
کنیم. با خودم می گفتم آیا این نمایندگان در 
ایران زندگی نمی کنند؟ آیا مشکلات حوزه های 
انتخابیه این  نمایندگان دشمنی با آمریکا است؟ 
آیا این حرف ها مورد تایید مردم در حوزه های 
انتخابیه شان است؟ پس چرا این گونه بر طبل 
می کوبند؟ آن ها می خواهند بگویند مسئولان 
مملکت، شورای نگهبان، ما را ببینید که ما شعار 
»مرگ بر آمریکا« سر می دهیم. متاسفانه، »مرگ 
گفتن، ابزاری برای در قدرت باقی  بر آمریکا« 
ماندن شده است. وی افزود: البته همان طور 
که گفتم ما دستگاه حقیقت یاب نداریم و ممکن 
است بعضی از اینها واقعا همچنان هم به »مرگ بر 
آمریکا« و آمریکاستیزی باور داشته باشند اما برای 
من خیلی دشوار است که قبول کنم که اینها فقط 

از روی اعتقاد دارند این شعارها را سر می دهند. 
 دیدن واقعیت ها 

کلام ادامه داد: در نظام هم افرادی  زیبا
هستند که »مرگ بر آمریکا« می گویند اما مسلما 
می توان گفت خیلی از کسانی که در داخل نظام 
مسئولیت های مهم دارند متوجه شده اند... 
بالاخره آن ها هم در این مملکت زندگی می کنند، 
تحصیل کرده هستند، فرزند دانشجو یا کم سن  
و سال و جوان دارند و نمی توانند واقعیت ها را 
نبینند. وقتی نماینده ای می آید و این گونه قرص 
و محکم شعار می دهد، من دلم می خواهد از آن 
نماینده بپرسم که آیا چنددرصد از مردم حوزه 
انتخابی شما چنین نگاهی دارند؟ اما چنانکه 
گفتم این حرف ها را می زند که بگوید من انقلابی 
گر به طور خصوصی از  و وفادار هستم. شاید ا
او بپرسیم خودش هم حرف دیگری بگوید. 
بنابراین می توان تصور کرد که برخی از این افراد 
به دلایلی شروع می کند به گفتن چیزهایی که 
خود او هم خیلی به آن اعتقاد ندارد. این فعال 
سیاسی بیان کرد: الان خیلی  از ایرانی ها به تدریج 
متوجه تفاوت اوباما و ترامپ می شوند. البته 
مخالفان نظام و براندازان، به شدت با افرادی 
مثل اوباما مخالف  هستند و از حضور ترامپ و 
فشاری که بر روی جمهوری اسلامی می آورد 
ابراز مسرت می کنند چرا که امیدوارند کار به 
کرات عنوان  درگیری بکشد. وی در ارزیابی از مذا
کرات پیش رو فکر می کنم که  کرد: در مورد مذا
در وهله اول حول برنامه هسته ای خواهد بود. 
فکر می کنم در نهایت ترامپ موافقت خواهد 
کرد که ایران از حق غنی سازی سه ونیم درصد 
برخوردار شود، اما غنی سازی بالاتر موضوع 
کلام در خصوص سودمند  دیگری است. زیبا
بودن توافق جدید یا احیای برجام اظهار کرد: 
قطعا برجام مزیت های خیلی بیشتری برای 
جمهوری اسلامی داشت. اما من از اینجا با 
تندروها دچار اختلاف نظر می شوم. من معتقدم 
ترامپ نبود که برجام را ازبین برد، بلکه برجام از 
جای دیگری تضعیف شد و ترامپ تیر خلاص 
کرد. توافق برجام  را بر شقیقه برجام شلیک 
تیر ۱۳۹۴ به ثمر نشست و ترامپ اردیبهشت 
ج شد. در آن سه سال مخالفان  ۹۷ از آن خار
برجام چیزی از آن باقی نگذاشته بودند. بعد 
از برجام صدها کمپانی به ایران آمد، چون فکر 
می کردند گشایشی اتفاق افتاده است، به این 
ترتیب فضایی به وجود آمده که ایران دارد به 
سمت و سوی تنش زدایی می رود. اما تندروها 
و مخالفان برجام می خواستند نشان دادند 
که سخت در اشتباه هستید. طولی نکشید که 
آن کمپانی ها یکی یکی ایران را ترک کردند. وی 
تصریح کرد: ترامپ یک تاجر و یک آدم اقتصادی 
است. او متوجه شده بود که هیچ چیز عوض 
گر ترامپ به موفقیت برجام  نشده است. یقینا ا
امید داشت از آن خارج نمی شد. ترامپ زمانی از 
برجام خارج شد که هیچ امیدی دیگر به برجام 
نبود، که برجام بتواند یک تغییر جدی به وجود 
کرات عمان به هم بخورد  گر مذا آورد. بنابراین ا
یا به جایی نرسد - که من خیلی بعید می دانم و 
معتقدم که توافق صورت خواهد گرفت- آن وقت 

می توان انتظار داشت تنش بیشتر شود. 

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی: باید برای 

سناریوهای مختلف برنامه داشته باشیم

کره شروعی برای بهبود    آلبرت بغازیان: مذا

وخامت تحریم هاست


